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   موضوع مــورد بررسی (دستور کار)

 جاده دسترسی به شهرك، طرح  گلبهار به  مشهد مترو خط  و شهرك  جاده تقاطع مترودر ایستگاه ایجاد پیرامون  مشهد سازي ماشین صنعتی شهرك  مشکلات   طرح ادامه ،

 توسعه شهرك 

 توافقات اولیه براي ایجاد ایستگاه مترو در تقاطع جاده شهرك صنعتی ماشین سازي و خط مترو مشهد به گلبهار  

هزار نفر  نیروي کار در شهرك صنعتی ماشین   6رئیس دبیرخانه شوراي گفت و گوي دولت و بخش خصوصی خراسان رضوي گفت: حدود   

ارگري واحدهاي صنعتی مستقر در شهرك صنعتی ماشین سازي  از شهر گلبهار به شهرك  سازي  مشغول فعال هستند و بخش عمده نیروي کارک

ترافیکی که  روزانه تردد می نمایند.و از طرفی جاده فعلی و بزرگراه با ترافیک سنگینی مواجه می باشد  که  با ایجاد ایستگاه مترو می توان از حجم 

 ود.  در این مسیر وجود دارد، جلوگیري نمبه طور معمول 

«علی اکبر لبافی» در سی و یکمین جلسه این دبیرخانه که در ادامه بررسی پرونده مشکلات دسترسی شهرك صنعتی  ماشین سازي مشهد برگزار  

شد، اظهار کرد: این مطالبه جدي نیروي کار شاغل در این شهرك است که مسیر دسترسی و زیرساخت حمل و نقلی  مناسب براي آن ها در این  

 راهم شود. فراهم آمدن چنین ظرفیتی کمک می کند تا بخشی از سرریز جمعیت مشهد به گلبهار انتقال پیدا کند.  شهرك ف

وي تصریح کرد: در گذشته بحث هایی براي طرح توسعه و واگذاري جاده روستایی مسیر شهرك ماشین سازي مطرح بود و در حال حاضر نیز 
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مدنظر است. شهرك هاي صنعتی استان نیازمند حمایت هاي مضاعف براي دستیابی به زیرساخت  بحث احداث ایستگاه مترو در نزدیکی  شهرك

 هاي مناسب هستند تا زمینه سرمایه گذاري هاي توسعه اي در آن ها فراهم آید.  

رك صنعتی ماشین  رئیس دبیرخانه شوراي گفت و گوي دولت و بخش خصوصی استان خاطرنشان کرد: در رابطه با احداث ایستگاه در مسیر شه

سازي بحث هاي زیادي صورت گرفت و توافقات اولیه در جلسه گذشته حاصل آمد.و براي تعامل بیشتر و روشن شدن زوایاي مختلف این نشست  

 را تشکیل دادیم 

ها و انتقال سرریز جمعیت . لبافی تاکید کرد: احداث ایستگاه در این مسیر در راستاي توسعه زیر ساخت ها و جلوگیري از ترافیک و کاهش هزینه 

 از مشهد به گلبهار بسیار مهم است. 

اي نگرانی ها و ابهامات در این رابطه وجود دارد که منجر به برگزاري این جلسه فوق العاده شد. در حال حاضر دغدغه موجود مربوط به  . البته پاره

ا تاکید بر این بود که شهر جدید گلبهار پروژه را بر عهده بگیرد و بخشی  انتخاب مشاور ذي صلاح و آمار و اطلاعات لازم در این حوزه است. . لذ

 از هزینه هاي مطالعه را بخش خصوصی با مشارکت شرکت شهرك ها متقبل شود. 

هاي   وي افزود: در حال حاضر مشاور گرید لازم را براي ورود به مرحله مطالعاتی ندارد. لذا این جلسه پیرامون چگونگی اجراي کار و ویژگی

 مشاور برگزار شده است. 
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 *شهرك گلبهار در حال حاضر ردیفی براي احداث ایستگاه مترو ندارد   

در ادامه نشست، محمد زرافشانی، عضو هیات مدیره شرکت عمران گلبهار در سخنانی عنوان کرد: بعد از جلسه گذشته که پیرامون همین موضوع  

گرفت و بحث همکاري همه جانبه از مهم ترین موضوعاتی بود که به بحث و بررسی گذاشته شد. این طرح  برگزار شد، با تهران مذاکراتی صورت 

صبح با ترافیک سنگینی    8الی  6باید راه خودش را طی کند تا بدین ترتیب جاده سنتو بار ترافیکی کمتري داشته باشد. جاده سنتو در فاصله ساعات 

 راه نیز به کاهش ترافیک کمک کند. مواجه است که امیدواریم ایجاد  آزاد

جه اي  وي خاطرنشان کرد: پس از تایید شوراي ترافیک کشور براي احداث این ایستگاه، نگرانی در این رابطه وجود ندارد اما از آنجا که ردیف بود

ل حاضر شهرك گلبهار نیز ردیفی براي  در سازمان برنامه و بودجه تهران با توجه به مصوبات قبلی شوراي عالی ترافیک تعریف نشده است، در حا

 اجراي این پروژه در اختیار ندارد.   

ت  عضو هیات مدیره شرکت عمران گلبهار با بیان اینکه مشاوري که در حال حاضر بر روي پروژه متروي گلبهار در حال فعالیت است، مشاوره نظار

ابنیه و گرید یک راه دارد، افزود: مشاوري باید مطالعات این پروژه را انجام دهد که  کارگاهی می باشد و گرید خدمات نظارتی اعم از  گرید یک  

ی  صلاحیت کار داشته باشد. پس از انجام مطالعات توسط مشاور ذي صلاح یک نسخه از آن به استانداري با پشتیبانی کامل شرکت عمرانی ارسال م 

 شود. در تمامی مراحل کنار دوستان خواهیم بود. 

رنشان کرد: اگر ردیف بودجه این پروژه تامین شود ما بابت پرداختی و هزینه کرد هیچ مشکلی نخواهیم داشت. این طرح ملی است و باید  وي خاط
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 ردیف بوجه کشوري براي آن پیش بینی شود. 

خصوص طراحی خطوط ریلی و  در بخش دیگري از این نشست، حامد اسماعیلی، کارشناس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان اظهار کرد: در 

  ایستگاه ها باید مشاوري انتخاب شود که هم گرید راه آهن و هم گرید حمل و نقل و ترافیک داشته باشد. شهرك عمران گلبهار به عنوان خرید

نتخاب مشاور ذي  خدمات مشاور، این اختیار را دارد که مشاوري با تخصص هاي مذکور جذب کند تا مجاز به انجام مطالعات طرح باشد. با ا

صلاح مساله خاصی براي انجام پروژه نخواهد بود. خوشبختانه مشاورین بسیاري در حوزه هاي راه آهن و حمل و نقل و ترافیک وجود دارند که  

 می توان از تخصص آنان استفاده کرد. 

  5الی   4ث ایستگاه در شهرك فناوري هاي برتر جواد محمدزاده، نماینده استانداري خراسان رضوي نیز در همین خصوص بیان کرد: موضوع احدا 

سال است که مورد پیگیري شهرك هاي صنعتی می باشد و به نظر می رسد خواسته به حقی خواهد بود. پیگیري هاي جدي در این رابطه انجام  

ل از سوي وزارت راه و شهرسازي با اجراي  گرفته است، در همین راستا ما نیز از هیچ کوششی فروگذار نکردیم و مطالبات را منتقل می کردیم. اوای

اتی شدن پروژه شکل گرفت و  ، رویکرد مثبتی براي عملی99این طرح موافقتی انجام نمی گرفت و در نهایت با پیگیري هاي مکرر در آبان ماه 

 خودشان را با طرح اعلام کردند.  موافقت

 ایستگاه قطار شهري *ضرورت انعقاد توافقنامه به منظور تامین اعتبار پروژه احداث

سید محمد شالفروشان، کارشناس شرکت شهرك هاي صنعتی استان نیز به بیان نکاتی در باب این ظرح پرداخت و گفت: از آن جا که ما 
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ان رئیس  نمی توانیم منابع مالی را با توجه مصوبات تامین کنیم، پیشنهاد تیم مشاورین و حوزه مدیریت مدیرعامل این است که توافقنامه اي می

 هیات مدیره با مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید گلبهار منعقد شود و رقم برآورد شده نیز در آن ذکر گردد.  

وي افزود: طبق قانون ما نمی توانیم به شهرکی که به بخش خصوصی واگذار شده، مبلغی تخصیص دهیم. این مساله نیازمند اخذ مصوبه 

 میان ذي نفعان است.  هیات مدیره و یا انعقاد تفاهم نامه

 *باید براي احداث ایستگاه مترو ردیف بودجه ملی تعریف شود 

هاي برتر مشهد در سخنانی عنوان کرد: سال گذشته سازي و فناوريدر ادامه، محمد خوشحال، مدیرعامل شرکت خدماتی شهرك صنعتی ماشین

  50شهرك بازدید کردند و در یک بند از آن صورت جلسه، ابلاغ کردند که رسولیان، مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی ایران از این آقاي دکتر 

درصد آن نیز به صورت استانی تامین خواهد شد. مکاتبه اي نیز در این خصوص با تهران انجام گرفت اما    50درصد هزینه مشاور در سطح ملی و  

  3الی    2ال حاضر ما یکسال را از دست داده ایم. این در حالی است که تا کسی این مساله را پیگیري نکرد. این موضوع نیاز به پیگیري دارد. در ح

 ماه دیگر باید مشاور ذي صلاح انتخاب شود. 

وي خاطرنشان کرد: راهکار آن است که در حال حاضر باید مشاوري انتخاب شود که هزینه آن مشخص نیست اما در خصوص تامین این هزینه نیز  

میلیارد تومان است که باید از این مبلغ، هزینه آتش نشانی، نیروي خدماتی،   3اشت. کل بودجه خدماتی شرکت ما ما همکاري لازم را خواهیم د 
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 فضاي سبز و ... را پرداخت کنیم. لذا تامین هزینه احداث ایستگاه در توان ما نیست وگرنه سراغ شرکت شهرك ها نمی رفتیم. 

میلیارد برآورد شد که در سال جاري این مبلغ افزایش به   40الی   30شهري در سال گذشته خوشحال افزود: هزینه ساخت سکوي ایستگاه قطار 

 مراتب چشمگیرتري خواهد داشت. این مبلغ باید با ردیف بودجه دولتی تامین شود. 

 *ضرورت انعقاد تفاهم نامه به منظور جلوگیري از ایجاد خلل در اجراي پروژه 

ي، کارشناس شرکت شهرك هاي صنعتی استان عنوان کرد: شاید یکی از دلایلی که این موضوع علی رغم در بخش دیگري از این جلسه عباس هرو

گذشته  پیگیري چندین ساله به نتیجه نرسیده، آن است که براي هزینه کرد هر حوزه اي باید مصوبه و ابلاغیه دولتی براي ما وجود داشته باشد. در

ي صنعتی ایران در این حوزه قولی دادند اما باید این مساله را مدنظر قرار داد که در حال حاضر شاهد  آقاي رسولیان؛ مدیرعامل شرکت شهرکت ها

ات تغییر و تحولاتی سطح مدیران دولتی هستیم. بنابراین ضرورت دارد این اقدام به صورت اصولی و در قالب تفاهم نامه انجام بگیرد تا تغییر

 اي این پروژه ایجاد نکند. مدیریتی احتمالی مانع و خللی در اجر

وي خاطرنشان کرد: شرکت صنعتی ماشین سازي به بخش خصوصی واگذار شده است و لذا به شرکت مذکور به این راحتی نمی توان مبلغی  

 اشد.پرداخت کنیم. این هزینه در خارج از شهرك باید صرف شود چون این شهرك یک متر زمین ندارد که از حق انتفاع خود درآمد داشته ب

در ادامه، مجتبی میرزایی، کارشناس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان عنوان کرد: دولت طبق قانون موظف است که زیرساخت هاي آب،  
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برق، گاز، مخابرات و راه را براي شهرك صنعتی تامین اعتبار کند آن چنان که در دیگر شهرك هاي صنعتی استان در غالب تفاهم نامه این  

 نجام می گیرد. خدمات ا

 وي افزود: اگر شهرك صنعتی نتواند منابع داخلی خود را به هر ترتیبی تامین کند، محل ایراد است، چرا که این شهرك ذي نفع است.

 *تلاشی براي رسیدین به یک جمع بندي

لبافی، رئیس دبیرخانه شوراي گقت و گوي دولت و بخش خصوصی استان در جمع بندي این جلسه عنوان کرد: شرکت شهرك هاي صنعتی و   

شهرك ماشین سازي با هماهنگی شرکت عمران شهر جدید گلبهار در قالب تفاهمنامه اي که فی مابین تنظیم خواهد شد   هرچه سریع تر و بدون 

نزدیکی شهرك بصورت ذخیره به منظور احداث ایستگاه بدون تغییر کاربري تثبیت نمایند و شرکت عمران شهر جدید گلبهار  فوت وقت مکانی در  

ك ماشین  هم اطلاعات طرح مترو و پروژه مورد نظر(ایستگاه) را طی هفته آینده به منظور ارائه به مشاور جدید طرح جانمایی ایستگاه در اختیار شهر

 ابزار قرار دهد. 

وزیر راه و شهرسازي و رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت مادر تخصصی عمران شهرهاي    محترم وي تصریح کرد: با عنایت به اینکه معاون

جدید با احداث یک سکو در محل شهرك صنعتی ماشین سازي، پس از انجام مطالعات فنی و در صورت تصویب شوراي هماهنگی ترافیک   

، مشاور ذي صلاح داراي رتبه مشاور راه و ترابري ، تخصص راه آهن و ترافیک و  عتی ماشین سازي ت دارد تا شرکت صنموافقت نموده، لذا ضرور 

ا حمل و نقل و مورد تایید دفتر فنی استانداري و شوراي ترافیک،  سازمان مدیریت و برنامه ریزي ، شرکت عمران جدید گلبهار و شرکت شهرك ه
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ایستگاه مترو در تقاطع جاده شهرك و خط مترو مشهد به گلبهار انتخاب نموده و پروژه مطالعاتی به لحاظ تسریع در   را جهت مطالعه پروژه ایجاد

کار  با هزینه شهرك شروع  شود و تفاهم نامه اي نیز فی مابین شهرك صنعتی ماشین سازي و شرکت شهرك هاي استان در خصوص هزینه هاي  

 مربوطه منعقد گردد. 

داد: ضمنا پروژه مطالعاتی تهیه شده و اطلاعات موضوع این پروژه در اختیار دفتر فنی استانداري جهت پیگیري هاي بعدي و طرح در  لبافی ادامه  

شوراي ترافیک استان و کشور قرار خواهد گرفت و به دنبال تصویب در شوراي عالی ترافیک جهت تامین بودجه پیگیري لازم از طریق سازمان  

 کشور، توسط شرکت عمران شهرهاي جدید و سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران  پیگیري خواهد شد.برنامه و بودجه 

ماشین   صنعتی توجه به طرح مجدد توسعه شهرك  رئیس دبیرخانه شوراي گفت و گوي دولت و بخش خصوصی استان یادآور شد: همچنین با

 مقرر گردید تا مصوبه هشتاد دومین جلسه شوراي گفت و گو مجددا پیگیري شود.   سازي 

 مصوبات جمع بندي و

 مهلت پیگیري  مسئول پیگیري  مصوبات جلسه  ردیف 

1 

سی یکمین جلسه دبیرخانه شوراي گفت و گوي دولت و بخش خصوصی اســتان حســب پیگیــري فعــالان اقتصــادي،   
مدیران و هیات مدیره  شهرك صنعتی  ماشین سازي، در ارتباط با  رفع برخی موانع و مشکلات شهرك مــورد نظــر  در  

را و با حضور تعدادي از مــدیران و اعضــاء  صبح روز پنج شنبه بیستم آبانماه سال جاري در محل دبیرخانه شو 8ساعت 
هیات مدیره عمران شهر جدید گلبهار و هیات مدیره شهرك صنعتی ماشین سازي و نماینــدگان ســازمان مــدیریت و  

  سازمان مدیریت و 

برنامه ریزي استان، 

شرکت شهرکهاي  

 دو هفته
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برنامه ریزي استان، شوراي ترافیک استان، شرکت شهرکهاي صنعتی ، اداره کل راهداري و حمل نقل اســتان تشــکیل  
نظر و تاکید بر ضرورت اجراي موارد مطرح شده به شرح زیر بــه اتفــاق آراء توافــق و مقــرر  شد و پس از بحث و تبادل 

گردید موارد   زیر جهت رفع مشکلات  شهرك صنعتی ماشین سازي مشهد پیرامون ایجاد ایســتگاه متــرو در تقــاطع  
 :جاده شهرك و خط مترو مشهد به گلبهار ، در کوتاهترین زمان ممکن  اجرایی گردد

شهرکهاي صنعتی و شهرك ماشین سازي  با هماهنگی شرکت عمــران شــهر جدیــد گلبهــار هرچــه  شرکت   -
مصوبه زیر مکانی در نزدیکــی شــهرك    3سریعتر و بدون فوت وقت در قالب تفاهمنامه فی مابین موضوع بند  

 بصورت ذخیره به منظور احداث ایستگاه صرفنظر از نوع کاربري  تثبیت نمایند.

 

 صنعتی

 شهرك ماشین سازي

شرکت عمران 

 گلبهار 

 اداره کل راهداري 

شوراي ترافیک  

 استان 

2 

شرکت عمران شهر جدید گلبهار  کل اطلاعات و نقشه هاي طرح مترو که توسط مشاور اصلی تهیه شده است را طی هفتــه 

 در اختیار شهرك ماشین  سازي قرار دهد. )طرح جانمایی ایستگاه(آینده بمنظور ارائه به مشاور جدید 

شرکت عمران 

 گلبهار 

صنعتی  شهرك 

 ماشین سازي

 یک هفته  

3 

عنایت به اینکه معاون محترم وزیر راه و شهرسازي و رئیس هیات مدیره و مــدیرعامل شــرکت مــادر تخصصــی عمــران با  

شهرهاي جدید با احداث یک سکو پس از انجام مطالعات فنی  و در صورت تصویب شوراي همــاهنگی ترافیــک  در محــل 

مشــاور انتخاب  نعتی ماشین سازي  نسبت به ،  لذا ضرورت دارد شرکت صعتی ماشین سازي موافقت نموده اند،  شهرك صن

و مورد تایید دفتر فنی اســتانداري  مشاور راه و ترابري ، تخصص راه آهن و ترافیک و حمل و نقللازم (رتبه  ذیصلاح داراي  

دفتر فنی استانداري،   

سازمان برنامه و 

بودجه، شوراي 

 ده روز
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و شوراي ترافیک،  سازمان مدیریت و برنامه ریزي ، شرکت عمران جدید گلبهار و شرکت شــهرك هــا را جهــت مطالعــه 

نمــوده و پــروژه مطالعــاتی بــه لحــاظ   اقدام  ایجاد ایستگاه مترو در تقاطع جاده شهرك و خط مترو مشهد به گلبهار  پروژه  

مشاور محترم مدیرعامل   8/2/1400مورخ  304138تسریع در کار  با هزینه شهرك شروع  وبا عنایت به مکاتبه شماره 

مــورد مصــوبات ســفر  12یــک فهرســت  1یران موضوع بند در امور استانهاي سازمان صنایع کوچک و شهرکهاي صنعتی ا

در قالب تفاهم نامه فــی مــابین شــهرك   4/1/1400استانی مدیر عامل محترم شرکت شهرکهاي صنعتی ایران  به تاریخ  

صنعتی ماشین سازي و شرکت شهرکها ي استان ( به صورت استانی و ملی) طی تشریفات اداري  هزینه هاي مربوطه تامین 

نا پروژه مطالعاتی تهیه شده و، اطلاعات موضوع این پروژه در اختیار دفتر فنــی اســتانداري جهــت پیگیــري هــاي گردد.ضم 

بعدي و طرح در شوراي ترافیک استان و کشور.قرار خواهد گرفت و به دنبال تصویب در شوراي عالی ترافیک جهت تامین 

یع کوچک توسط شرکت عمران شهرهاي جدید و سازمان صنابودجه پیگیري لازم از طریق سازمان برنامه و بودجه کشور،  

 خواهد شد و شهرکهاي صنعتی ایران  انجام

ترافیک استان، 

شرکت شهرکها،   

راه و شهر  اداره کل 

 استان  سازي

  صنعتی  شهرك

 ماشین سازي

شرکت عمران 

 گلبهار 

  
 

 


